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مقدمة: 
يعتبر البروفيل النفسي التربوى  ( pep3 ) الذي أعده  Schopler & Marcus, 2005)) من أكثر الأدوات موضوعية وحداثة فهو اختبار فردى لا تقتصر فائدته على التشخيص، ولكنه يعطى صورة متكاملة Profile عن مستويات النمو والسلوكيات اللاتكيفية، حيث يوفر لنا معلومات عن القدرات الوظيفية النمائية ويساعدنا في تحديد المجالات التى يمكن لهذه القدرات أن تؤثر فيها ويمكننا من التعرف على مظاهر القوة والجوانب التي تحتاج إلى تدريب فضلاً عن أنه برنامج متكامل موجه إلى المعلمين والآباء لتأهيل وتدريب الطفل الذاتوى كما تستخدم نتائج إعادة تطبيقه فى قياس وتقويم مدى تحقيق البرنامج الذاتى التعليمي المقترح لأهدافه بشكل دورى فى مراحل تنفيذه.
مشكلة الدراسة : 
      لم ينفك كثير من الباحثين من محاولة التشخيص الفارق بين الذاتوية والاسبرجر باستخدام أدوات واختبارات مختلفة تعتمد على الملاحظة سواء من الاخصائي أو الوالدين، أكثر من اعتمادها على الأداء الفعلى للأطفال أنفسهم ولا تعمل على تحديد نقاط القوة والضعف لديهم لوضع البرامج الأفضل لهم، ومن أجل ذلك سعت الباحثة إلى توفير أداة قياس للأطفال الذاتويين والأطفال ذوي اضطرابات النمو غير المحددة، أداة تجمع ما بين الملاحظة  والأداء الفعلى للطفل، ويمكن للمتخصصين استخدامها من أجل التشخيص والتقويم الفارق لحالات اعاقات النمو الشامل، وكذلك معرفة ما اذا كان المقياس قادرًا على التشخيص بين الحالات المختلفة لاضطرابات الذاتوية أم لا، ومن هنا تتحدد مشكلة الدراسة فى التساؤلات التالية:

·  هل توجد فروق دالة بين أداء حالات الأطفال ذوى اضطرابات النمو غير المحددة وحالات الأطفال الذاتويين على مقياس البروفيل النفسي والتربوي (PEP3)؟.

·  هل يختلف شكل الصفحة النفسية لدى حالات الأطفال ذوي اضطرابات النمو غير المحددة وحالات الأطفال الذاتويين باستخدام البروفيل النفس تربوى (PEP -3) بما يحقق تشخيصاً فارقاً بينهم؟.
أهداف الدراسة: هدفت الدراسة الحالية إلى :
· التحقق من فاعلية استخدام البروفيل النفسى تربوى فى التشخيص الفارق بين حالات الأطفال الذاتويين وحالات الأطفال ذوي اضطرابات النمو غير المحددة.

·  توفير أداة مطوّرة  يتوافر فيها الشروط السيكومتريه لتشخيص وتقويم الأطفال الذاتويين وذوى اضطرابات النمو غير المحددة بهدف إعداد البرامج المناسبة لهم، كما يمكن استخدامها في إجراء البحوث والدراسات التي تربط بين مستويات الأداء النفسي والتربوي للأطفال الذاتويين وغيرها من المتغيرات لدى هذه الفئة من الأطفال.
· كما تهدف الدراسة إلى تقديم تقييمات تشخيصية دقيقة يمكن من خلالها التعرف على جوانب القوة والضعف لدى الاطفال الذاتويين والأطفال ذوي اضطرابات النمو غير المحددة لأول مرة في الدراسات العربية وتحديد أوجه التشابه والاختلاف بينهما.
· مصطلحات الدراسة:
· أولاً: البروفيل النفسي التربوى(PEP3)
                               Psycho educational Profile, Third Edition
   تعرفه الباحثة بأنه " اختبار أدائى يطبق على الأطفال الذين تتراوح أعمارهم من سنتين وحتى سبع سنوات وصمم لتشخيص الأطفال الذاتويين وتقييم نقاط القوه والضعف لديهم، ومساعدة المعلمين لتخطيط وإعداد البرامج التربوية، كما أنه يعطى صورة متكاملة Profile عن مستويات النمو والسلوكيات اللاتوافقية".

· ثانياً: اضطرابات النمو غير المحددة

· Pervasive Development Disorder-Not Otherwise Specified (PDD-NOS):
  ويُعرف Cooney,2008:8)) الاضطراب النمائي غير المحدد بأنهم: "الأطفال الذين لا يستوفون المعايير الواضحة لاضطراب الذاتوية , أو متلازمة سبرجر , والذين يظهرونه بشكل أقل حده , ويكون لديهم عجز أساسي في التفاعل الإجتماعي والتواصل والسلوكيات النمطية ".
· ثالثًا: اضطراب الذاتوية Autistic Disorder
  " اضطراب ناتج عن خلل فى وظائف المخ يتميز بقصور أو توقف فى نمو الإدراك الحسي واللغة وبالتالى ضعف فى التواصل اللفظى والاجتماعى والتعلم والنمو المعرفى ويصاحبه نزعة انسحابية انطوائية وانغلاق على الذات مع جمود عاطفى وانفعالى بالإضافة إلى تكرار الحركات والسلوك النمطى ومقاومة التغيير" (فراج، 2002: 25).
      فروض الدراسة :
· توجد فروق ذات دلالة احصائية بين متوسطات رتب درجات الأطفال ذوي اضطرابات النمو غير المحددة والأطفال الذاتويين على مقياس البروفيل النفسي التربوي بأبعاده الفرعية (التواصل والحركة والسلوكيات التكيفية وتقرير ولى الأمر) في اتجاه الأطفال ذوي اضطرابات النمو غير المحددة.

· يختلف شكل الصفحة النفسية للأطفال ذوي اضطرابات النمو غير المحددة عن شكل الصفحة النفسية للأطفال الذاتويين Autistic Children في اتجاه الاطفال ذوي اضطرابات النمو غير المحددة.
· منهج الدراسة :   المنهج المستخدم فى الدراسة هو المنهج الوصفى.
· عينة الدراسة: تتكون العينة الاصلية للدراسة من10 أطفال من ذوى اضطرابات الذاتوية (8 ذكور -2 اناث), و (10) من الأطفال ذوي اضطرابات النمو غير المحددة(7 ذكور – 3 اناث)، وتراوحت  أعمارهم ما بين (5 الى 7 سنوات).
أدوات الدراسة :
تتمثل أدوات الدراسة في:

· مقياس تقدير الذاتوية CARS   
· مقياس البروفيل النفسي التربوي (PEP3) (Schopler,2005) 

                                                  (ترجمة جمال حميدان 2008)
نتائج الدراسة 
1- توجد فروق ذات دلالة احصائية بين متوسطات رتب درجات الأطفال ذوي اضطرابات النمو غير المحددة والأطفال الذاتويين على مقياس البروفيل النفسي التربوي بأبعاده الفرعية (التواصل والحركة والسلوكيات التكيفية وتقرير ولى الأمر) في اتجاه الأطفال ذوي اضطرابات النمو غير المحددة.

2- يختلف شكل البروفيل النفسي لتقييم حالات الأطفال ذوي اضطرابات النمو غير المحددة والأطفال الذاتويين باستخدام البروفيل النفسي التربوي PEP3 كمحات تشخيصية وتقييمية للمجالات النمائية المختلفة.
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-Introduction:  

The psycho-educational profile (pep3), prepared by Schopler & Marcus (2005), is considered one of the most objective and recent tools. It is an individual test that is not only useful for diagnosis but provides an integrated profile of levels of growth and maladaptive behaviors. It provides us with information on developmental functional capacities and helps us identify the areas in which these capabilities can affect them. It enables us to identify the manifestations of strength and aspects that need training as well as it is an integrated program directed to teachers and parents to rehabilitate and train the autistic child. Also,   the results of its re-application in measuring and evaluating the extent of realizing the proposed educational self-program for its objectives periodically in the stages of its implementation.

Problem of the study:

Many researchers have tried the differential  diagnosing between autism and Asperger by using different tools and tests based on observation of both the specialist and the parents rather than on the actual performance of the children themselves . They do not identify their strengths and weaknesses to put the best programs for them. So, the researcher tries to provide a measuring tool for autistic children and children with pervasive development disorders, a tool that combines the observation and the actual performance of the child. It can be used by specialists to   diagnose and evaluate differentially the overall developmental disabilities cases, as well as knowing whether the measure is capable of diagnosing the different cases of autism disorders or not, and hence the problem of study is determined in the following questions:
•  Are there significant differences between the performance of children with pervasive development disorders and autistic children  on the psycho educational profile  ( PEP3) ?

 • Does the form of the psychological profile  in the cases of children with pervasive development  disorders  differ  from  the form in  the cases of  autistic  children  by using the psycho educational profile   PEP3  so as to achieve a differential  diagnosis between them?

Objectives of the study: The present study aims at:
•  Verifying the effectiveness of the use of psycho educational  profile in the differential diagnosis  between the cases of autistic children and the cases of children with pervasive  development  disorders.
• Providing an improved tool that meets the psychometric conditions  for diagnosing and evaluating autistic children and those children  with pervasive development disorders  in order to prepare the appropriate programs for them. It can also be used in research and studies that link the levels of psychological and educational performance of autistic children and other variables among this group of children.
• The study aims to provide accurate diagnostic assessments through which we can  identify the strength and weakness aspects   of autistic children and those children with pervasive development disorders  for the first time in Arab studies and identify similarities and differences between them.
 Terminology of the study:

• First:  Psycho educational Profile, Third Edition (PEP3)

The researcher defines it as a "performance test applied to children aged 2 to 7 years. It is designed to diagnose autistic children and assess their strengths and weaknesses, help teachers planning and preparing educational programs, and provide an integrated profile of development levels and inconsistent behaviors."
• Second: Pervasive Development Disorder-Not Otherwise Specified (PDD-NOS)

)  Cooney, 2008: 8) defines the pervasive  development disorder as: "Children who do not meet the clear criteria of autistic disorder, or Sperger syndrome, and who show it minimally, and have a basic disability in social interaction, communication and stereotypical behaviors."
• Third:  Autistic Disorder

  "A disorder resulting from a defect in brain functions characterized by a lack or discontinuity in the growth of sensual perception and language, and thus weakness in verbal and social communication, learning and cognitive growth. It is accompanied by an introverted regression and self-closure with emotional and affective rigidity, as well as repetition of movements and stereotyped behavior and resistance to change" (Farrag, 2002 : 25)
 Hypotheses of the study:

• There are statistically significant  mean differences of  scores of children with pervasive development disorders and autistic children on the psycho-educational scale with its sub-dimensions (communication, movement, adaptive behaviors, and parent's report) in the direction of children with pervasive development disorders.
• The form of the psychological profile  for children with pervasive development disorders differs from the form of psychological profile  of  autistic children in the direction of children with pervasive development disorders.
Method of the study: The method used in the study is the descriptive one.

Sample of the study: The original sample of the study consists of 10 children with autistic disorders (8 males and 2 females) and 10 children with pervasive development disorders (7 males and 3 females), ranging from (5 to 7 years)

 Tools of the study:

The study tools are represented in:

•    Childhood Autism Rating Scale  (CARS) 

•    Psycho-Psychological Profile Scale (PEP3) (Schopler, 2005)

)                                     Translated by Jamal Hmaidan 2008(
Results:

1 - There are statistically significant mean differences of scores rank of children with pervasive development disorders and the autistic children on the psycho- educational scale with its sub-dimensions (communication, movement, adaptive behaviors, and parent's report) in the direction of children with pervasive development disorders.
2. The form of the psychological profile to assess the cases of children with pervasive development disorders and autistic children is different by using the psych- educational profile (PEP3) as diagnostic and assessing features of the different developmental areas.
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